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Na dvou bytelných pilotech byla na začátku letošního roku vybudována Klinika adiktologie 1. LF UK a VFN v Praze.
Instituce vznikla sloučením dvou pracovišť této nemocnice – Centra adiktologie Psychiatrické kliniky a Oddělení pro
léčbu závislostí.

Klinika adiktologie má za sebou první tři měsíce života. Díky propojení lékařské a nelékařské části se stala koncepčně
ojedinělým pracovištěm svého druhu ve střední Evropě a průkopníkem integrativního přístupu jak z hlediska diagnostiky,
tak preventivně léčebné péče a sektoru vymáhání práva nebo drogové politiky. „Jedná se o pracoviště, na kterém jsou
testovány nejnovější přístupy a léčebné metody. Klinika adiktologie má vytvářet a testovat nejen nové intervence, ale
také poskytovat metodickou a školicí podporu doma i v zahraničí,“ uvedl doc. PhDr. Michal Miovský, Ph. D., který bude
1. května jmenován do funkce přednosty kliniky.
Nová integrovaná instituce byla představena na tiskové konferenci 3. dubna, které se zúčastnil také děkan 1. lékařské
fakulty prof. MUDr. Tomáš Zima, DrSc. „Před řadou let vzniklo Centrum adiktologie, takový ostrůvek pozitivní deviace
pro výuku v oblasti závislostí. Tato instituce by nemohla být zřízena bez toho, že by měla odpovídající, v tomto případě
dokonce historické zázemí. A to především osobností doc. Skály, který před 64 lety pracoviště pro léčbu závislostí
založil. Zdejší zařízení bylo pionýrským i v rámci světové problematiky léčby závislostí. Uvedené dva pozitivní směry
umožnily, že jsme v loňském roce mohli požádat o to, aby vznikla Klinika adiktologie,“ uvedl prof. Zima.

Akreditace pro doktorský program

Spojení dvou samostatných institucí logicky reflektuje struktura nového pracoviště. Klinický provoz zahrnuje sedm
oddělení: lůžkové oddělení pro muže a pro ženy, centrum metadonové substituce, ambulance pro alkoholové a pro
nealkoholové závislosti, centrum pro psychoterapii a rodinnou terapii a detoxifikační oddělení. Výzkumněvýuková část
zastřešuje vzdělávání mediků a studentů stomatologie nebo výuku v bakalářském a magisterském oboru adiktologie.
„V minulém týdnu jsme sérii navazujících programů dotáhli do finále, kdy byla odhlasována akreditace pro doktorský
program,“ doplnil doc. Miovský. Součástí zmíněné části je také výzkumná činnost, která zahrnuje centrum primární
prevence užívání návykových látek, centrum diagnostiky, terapie a rehabilitace poruch a onemocnění spojených s
užíváním návykových látek a centrum pro studium trestněprávních a kriminologických souvislostí s užíváním návykových
látek a harm reduction intervence.
Funkce primáře Kliniky adiktologie se pravděpodobně ujme MUDr. Petr Popov, MHA, který dosud vedl Oddělení
pro léčbu závislostí. Mělo by se tak stát poté, co na pozici přednosty nastoupí doc. Miovský. „Věřím, že se MUDr.
Popovovi podaří tuto pozici obhájit, protože považuji spojení těchto dvou odborníků za velmi výhodné,“ uvedla Mgr.
Dana Jurásková, MBA, ředitelka Všeobecné fakultní nemocnice v Praze. „Sloučení obou pracovišť je krokem správným
směrem také z toho důvodu, že jejich spolupráce vždy vedla k tomu, že se nám pro naše pacienty daří mílovými kroky
dosáhnout na novinky, které s sebou přinášejí věda a výzkum,“ dodala Mgr. Jurásková.
Věda a výzkum v oblasti adiktologie tak opouštějí Psychiatrickou kliniku, pod jejíž kuratelou fungovaly jako Centrum
adiktologie od roku 2005. „S psychiatrickou klinikou máme stále pevné vazby, psychiatrie je pochopitelně náš nejbližší
obor. Spousta pacientů trpí psychózami nebo afektivními poruchami, společným tématem jsou například poruchy příjmu
potravy. S prof. Rabochem se snažíme vybudovat nový rámec spolupráce a věřím, že se nám vytvořené vztahy podrží
udržet,“ konstatoval doc. Miovský.
Zrodem Kliniky adiktologie tak víceméně končí historie samostatného Oddělení pro léčbu závislostí, která se datuje od
roku 1948. „Apolinář byl modelem pro většinu později založených institucí pro léčbu závislostí u nás. Nejde však jen
o historický aspekt, Apolinář je stále vnímán jako vzorové špičkové pracoviště, o čemž svědčí každoroční velký počet
stážistů z různých pracovišť,“ poznamenal MUDr. Popov.
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